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Má Mladá rusistika smysl  
i v době pandemické?

Na stránkách tohoto časopisu v čísle 2 (2020) se Jakub Kapičiak zamýš-
lel nad tím, jaký přínos má Mladá rusistika a setkávání na této konferenci 
pro zúčastněné i pro rusistiku obecně. Závěrem zmíněné zprávy bylo 
konstatováno: „Význam Mladej rusistiky tak vnímam najmä v tom, že 
umožňuje začínajúcim rusistkám a rusistom získať kritickú odozvu na 
svoje bádanie, nadviazať kontakty s kolegyňami a kolegami z rovnakej 
generácie. Výsledkom môžu byť príspevky kultivujúce verejnú debatu o 
rôznych aspektoch súčasného Ruska“ (s. 116).

V aktuálním čísle bych se k otázce po smyslu bratislavské konference 
rád krátce vrátil. Mladá rusistika VII se v roce 2021 odehrávala už v ji-
ných podmínkách, ve značně odlišném kontextu. Nakolik bylo možné 
usuzovat ze záběrů kamer notebooků, z pořádající katedry rusistiky a vý-
chodoevropských studií FiF UK se jen málokdo k události připojil přímo 
z univerzitních prostor – hosty konference tam samozřejmě nebylo třeba 
vítat. Nabízí se tedy možnost zamyslet se nad tím, nakolik online formát 
konference ovlivnil výše uvedené.

Bezpochyby se prokázalo, že virtuální konference má potenciál přilákat 
podstatně více mladých rusistek (a to doslova – mladých rusistů naopak 
meziročně ubylo) než klasické setkání „naživo“. Program konference byl 
tudíž nebývale zaplněn. Konference získala díky většímu množství pří-
spěvků na rozmanitosti, vystoupení na konferenci nebylo podmíněno ces-
tou např. z Tomsku, ovšem zároveň s tím vznikla potřeba důsledněji dohlí-
žet na dodržování časového limitu u jednotlivých příspěvků i v diskuzi.

Funkci kritické odezvy na jednotlivá vystoupení ve své nejlepší tra-
dici zastalo především osazenstvo hostující katedry. Ač muselo být – 
zvláště při obsažných blocích o mnoha vystupujících – velmi náročné vést 
diskuzi k různorodým příspěvkům, v tomto ohledu konference přesunem 
do virtuálního prostředí zcela jednoznačně neutrpěla.
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Ukázková příprava či bohaté zkušenosti organizátorek s pořádáním 
nejrůznějších online setkání se pozitivně podepsaly na průběhu Mladé 
rusistiky, jež se tak obešla téměř bez technických problémů. Příliš opti-
mistické spoléhání na harmonogram je samozřejmě znakem téměř každé 
konference, natož jednodenní a žádané.

Konference tak prokázala, že ani pandemie neznamená překážku v zu-
šlechťování nejen slovenské a české slavistiky, že mladé rusistky a mladí 
rusisté mají i při několikaminutovém proslovu do kamery co říct a že na 
řečené získají odezvu. Utrpěla bohužel jiná, taktéž nezanedbatelná role 
Mladé rusistiky spočívající v navazování kontaktů, v možnosti nějak dá-
le rozvíjet inspirativní setkání na půdě Univerzity Komenského. Právě 
s ohledem na tuto v roce 2021 ztracenou přidanou hodnotu konferen-
ce je třeba doufat, že již osmou Mladou rusistiku bude možné realizovat 
opět v klasičtějším formátu.

Jaroslav Sommer


